
Sammanträdesprotokoll kommunala

pensionärsrådet den 15 februari 2024

Sammanträdets plats och tid
Folkets Hus i Strömsund, sammanträdesrum Grelsgård, klockan 9-15

Beslutande
Roger Kristofersson (S), ordförande

Eira Roos (C) tjänstgörande ersättare

Jörgen Olofsson (S)

Inga-Britt Hedström, PRO Fjällsjö

Mats Danielsson, PRO Bodum

Sven-Erik Morén, PRO Hoting

Aron Kjellgren, PRO Strömsund

Gun Sundkvist, PRO Havsnäs § 1-5

Ann-Marie Axelsson, PRO Hammerdal

Bernth Nygren, PRO Frostviken digitalt

Jan Gunnar Eliasson, SPF Utrikes

Övriga närvarande
Annika Eriksson, sekreterare

Eva-Lisa Nilsson, PRO Hoting, ej tjänstgörande ersättare

Berit Holter, PRO Strömsund, ej tjänstgörande ersättare

Per Åke Bölander, PRO Bodum, ej tjänstgörande ersättare § 1-5

Susanne Hansson, ordförande kommunstyrelsen § 3

Morgan Olsson, ordförande socialnämnden § 3-4

Veronica Sjögren Olofsson, bitr. förvaltningschef vård- och socialförv. § 4

Patrik Jemteborn, näringslivschef § 5

Anders Bergman, projektledare § 6

Mariana Handler, Polisen, § 7 digitalt

Justerare
Aron Kjellgren utses att justera protokollet, paragraf 1-8. Justeringen

genomförs digitalt.
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Justerare

Underskrifter

Roger Kristofersson, ordförande

Annika Eriksson, sekreterare

Berit Holter, justerare

Anslag/Bevis
Protokollet är justerat och kommunala pensionärsrådet publicerar det

på kommunens webbplats under perioden måndag 26 februari 2024

till tisdag 19 mars 2024. Protokollet förvaras på kommunkansliet i

Strömsund.
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Diarienummer KPR.2024.94

§ 1 Fastställande av föredragningslista

Kommunala pensionärsrådets beslut
Föredragningslistan fastställs
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Justerare

Diarienummer KPR.2024.95

§ 2 Protokoll från föregående sammanträde

Kommunala pensionärsrådets beslut
Pensionärsrådets protokoll från den 7 december 2023 läggs till

handlingarna.
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Diarienummer KPR.2024.89

§ 3 Kommunala pensionärsrådets roll
Pensionärsrådets arbetsutskott beslutade den 9 november 2023 § 10

att bjuda in kommunstyrelsens ordförande till dagens sammanträde för

dialog kring pensionärsrådets roll i kommunen och vilken nytta som

kommunstyrelsen ser med kommunala pensionärsrådet.

De senaste åren har kommunikationen från kommunstyrelsen och

övriga förvaltningar inte fungerat bra och man har inte tagit tillvara

pensionärsrådets kompetens i olika frågor.

Alla arbetsordningar kommer nu att ses över. En revidering är också

aktuell av bostadsförsörjningsplanen där pensionärsrådet 2016 gjorde

ett gediget arbete med utskick av "Enkät om boende för 65 år och äldre

i Strömsunds kommun".

Pensionärsrådet ser fram emot ett förnyat samarbete då rådet anser

att de kan bidra med värdefulla synpunkter i frågor som rör

pensionärernas ekonomiska och sociala situation samt att kunna vara

remissorgan i aktuella frågor. Det är viktigt att rådet får återkoppling i

ärenden som skickas till kommunstyrelsen.

Kommunstyrelsens ordförande klargör ärendegången för rådet.

Ärenden där pensionärsrådet anser att åtgärd bör ske, skickas till

kommunstyrelsen för bedömning och beslut. Om kommunstyrelsen

beslutar att åtgärder ska verkställas skickas ärendet vidare till aktuell

förvaltning.

Underlag till beslut

KPRAU § 10/2023

KPR § 37/2023

Yrkande

Ordföranden föreslår att pensionärsrådet tar del av informationen.

Kommunala pensionärsrådets beslut
Pensionärsrådet tar del av informationen.
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§ 3 fortsättning

Beslutet skickas till

Kommunstyrelsen och berörda förvaltningar
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Diarienummer KPR.2023.421

§ 4 Dialog med vård- och socialförvaltningen och

socialnämnden
Kommunala pensionärsrådet har bjudit in förvaltningschef vid vård-

och socialförvaltningen till dagens sammanträde för dialog och

information kring aktuella frågor. Pensionärsrådet önskar också få en

dialog med både förvaltningschef och ordförande i socialnämnden om

hur man vill använda rådet på bästa sätt i verksamhetsarbetet.

Äldreomsorgsplan

Socialnämndens ordförande ser positivt på om pensionärsrådet kan

komma med synpunkter på äldreomsorgsplanen från 2020 som ska

revideras. Planen lämnas ut till deltagarna som har möjlighet att lämna

synpunkter senast den 31 mars 2024. Synpunkternas mejlas till

sekreteraren som skickar ett samlat material till socialnämndens

sekreterare.

Fråga ställs om förvaltningen utvärderar sina beslutade planer. Vård-

och socialförvaltningen följer upp äldreomsorgsplanen från 2020 i

samband med revideringen. Förhoppningen är att det ska bli ett mer

levande dokument. Det är mycket positivt att rådet har möjlighet att

komma med synpunkter.

Bokslut 2023 och budget 2024

Socialnämnden hade ett underskott på 11,2 miljoner kronor i bokslut

2023. Även om underskottet är högt så ser situationen bättre ut än

tidigare år. Arbete pågår ständigt för att minska kostnaderna.

Budget 2024 har fastställts enligt tilldelad ram.

Äldreomsorgslyftet

Socialnämnden har sökt statsbidrag från Äldreomsorgslyftet för

utbildning av personal. Syftet med detta statsbidrag från

Socialstyrelsen är att stärka kompetensen inom finansierad vård och

omsorg om äldre genom att ge ny och befintlig personal möjlighet att

utbilda sig på arbetstid. Statsbidraget kan även användas för
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§ 4 fortsättning
språkutbildning. Trots möjligheten till betald utbildning är det svårt att

få deltagare.

Kompetensförsörjning

Kompetensförsörjningen är mycket svår för socialnämnden.

Hyrpersonal kommer att behövas under sommarperioden.

Fråga ställs om hur rekrytering av enhetschefer sker och hur man ser

på nödvändigheten av att ha rätt kompetens för det arbete man söker.

Biträdande förvaltningschef informerar om att man alltid tillsätter

personal som har rätt kompetens. Om man inte får sökande med rätt

kompetens så görs en omannonsering.

Förvaltningschef inom vård- och socialförvaltningen avslutar sin

anställning den 31 maj 2024. Ansökningstiden för tjänsten har förlängts

till den 18 februari 2024.

Översyn särskilda boenden

Ett bildspel visas med information om platser i särskilt boende och

befolkningsutveckling 2003-2022 samt dimensionering/omfattning av

särskilt boende och trygghetsboende inom äldreomsorgen i nuläget.

Tåsjögården har haft intagningsstopp fram till årsskiftet 2023/2024. Detta

har förlängts till 30 juni 2024 i avvaktan på översyn av boenden i

kommunen som sker för närvarande.

I Backe är det aktuellt med nytt avtal för lokaler vid Älvgården och

Backsjögården som hyrs av kommunen. Hyreshöjning är på gång för

lokalerna. Kommunen står för kostnaderna för larmknappar vid Älvgården

vilket borde ingå i hyran vid särskilt boende.

Om vårdtagare har mer än 6-7 besök per dag från hemtjänsten erbjuds hen

att ansöka om särskilt boende. Många besök per dag kräver mycket

personal med höga kostnader som följd.

Beslut om översyn av boenden i kommunen kommer att tas senast vid

socialnämnden i juni 2024. Ärendet ska behandlas vid pensionärsrådets

arbetsutskott den 23 april och vid pensionärsrådet den 23 maj.
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§ 4 fortsättning

Minutstyrning eller behovsstyrning?

Vård- och socialförvaltningen arbetar både efter minutstyrning inom vård

och omsorg och efter vilket behov som finns. Tidskritiska arbetsuppgifter

måste alltid ske i rätt tid. I övrigt har personalen möjlighet att modifiera

tiden hos vårdtagare till viss del om behovet kräver det. Då får mindre

prioriterade arbetsuppgifter planeras om till annat tillfälle.

Senaste årens digitala planeringssystem inom vård och omsorg upplevs som

stressande av viss del av personalen och andra tycker att det fungerar bra.

Förvaltningen genomför nu en försöksperiod med samordnare mellan

vårdplanerare och personal. Ansökan har gjorts om statsbidrag för denna

försöksperiod.

Försöket görs för att enhetscheferna ska avlastas. Utvärdering görs varje

månad. Man har sett att sjukfrånvaron har blivit lägre och funktionen med

samordnare upplevs positivt. Personalen upplever att de kan påverka sin

arbetssituation mer än tidigare. Planeringsenheten ligger organisatoriskt

under teknik- och serviceförvaltningen.

ID-brickor och arbetskläder för hemtjänstpersonal

Diskussioner har förts i pensionärsrådet om att hemtjänstpersonal ska

kunna legitimera sig vid besök hos vårdtagare vilket inte alltid har skett. All

personal har inte sin namnbricka synlig vid besök. Vårdtagare har rätt att få

veta vem som kommer. Viss personal uppges heller inte ha haft enhetliga

arbetskläder vid besök.

Biträdande förvaltningschef kommer att lyfta frågan i vård- och

socialförvaltningen och påminna all personal om vikten av att både använda

sina arbetskläder och att kunna legitimera sig. ID-bricka ska synas så att

vårdtagaren känner sig trygg med vem som kommer. Ordningen ska även

vara känd under sommaren när förvaltningen har semestervikarier som

arbetar.

Besvärliga händelser, strömavbrott mm

Ordföranden målar upp ett tänkt scenario om vad som skulle kunna hända

vid ett längre strömavbrott. Vad händer med kommuninvånare som bor

hemma och inte har insatser? De kanske inte har anhöriga som kan titta till

dem.
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Grannar och vänner, uppmanas att vara vaksamma och ha vardagskoll där

de bor. Man kanske kan ringa ett samtal till sin granne eller göra ett kort

besök och fråga hur hen mår.

Orosanmälan kan göras till socialtjänsten på telefon 0670-163 20 eller via

mejl: familjeomsorgen@stromsund.se. Vid akut situation utanför kontorstid

kan orosanmälan göras till socialjouren på telefon 112.

Affischer med viktiga telefonnummer kan exempelvis sättas upp i

trappuppgångar.

Många är ensamma och vård- och socialförvaltningen har sökt statsbidrag

för att motverka ofrivillig ensamhet. Självmorden för män över 80 år ökar.

Ensamhet som pågår länge leder till psykisk ohälsa, Det är viktigt att

kommunen har mötesplatser. Privatpersoner kan ha ring-kedjor om man

blir orolig för någon. Att man deltar i aktiviteter kan också skingra

ensamhet.

PRO arbetar till viss del med frågan i nuläget och diskussioner har skett

inom SPF. Pensionärsföreningarna kan exempelvis göra värvningsbesök för

att få medlemmar till sina föreningar?

Ordföranden informerar om att SPF har fått bidrag från allmänna

arvsfonden i december/januari för en digital app som kan söka upp

kompisar i närområdet. I Östersund har man satt ut "prat-bänkar" på stan

som ska bjuda in människor till samtal.

Underlag till beslut

KPRAU § 12/2023

KPRAU § 5/2024

Yrkande

Ordföranden föreslår att pensionärsrådet tar del av dialog med vård-

och socialförvaltningen och socialnämnden.

Kommunala pensionärsrådets beslut
Pensionärsrådet tar del av dialog med vård- och socialförvaltningen

och socialnämnden.
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Diarienummer KPR.2024.90

§ 5 Presentation näringslivschef
Kommunens nya näringslivschef Patrik Jemteborn presenterar sig och

berättar om sin bakgrund.

Information lämnas om enheten för näringsliv och utveckling som

ligger på Storgatan 20 i Strömsund. Enheten ligger organisatoriskt

under framtids- och utvecklingsförvaltningen. De erbjuder service,

lotsning och mötesplatser för den som är företagare eller

utvecklingsgrupp. Enheten har även inflyttarservice. Enheten arbetar

bland annat med Teknikhuset och Engcon för att skapa teknikintresse

och uppmuntra till intresse för matematik. Enheten arbetar även med

vindkraftcentrum.

Alla kommuninvånare behöver öppna sina ögon och se de kvaliteter,

kompetens och fina naturområden som vi har i kommunen. Det

handlar om vilken inställning vi har som individer och vilket värdskap vi

vill visa gentemot besökare som kommer till kommunen.

Varje år tas temperaturen på företagsklimatet i kommunen. Enligt

Svenskt Näringsliv tyckte 37,1 % att företagsklimatet var bra i

Strömsunds kommun 2023. Företagsklimatet kan förbättras genom en

bättre dialog mellan kommun och företag samt bättre förståelse för

företagande hos kommunens beslutsfattare.

Näringslivsstrategi i Strömsunds kommun ska ha följande mål och syfte:

· Förbättra Strömsunds kommuns attraktionskraft och varumärke.

· Möjliggöra för befintliga företag att utveckla sin verksamhet.

· Aktivt rekrytera nya företag med etablering av verksamhet med

fokus inom de gröna näringarna.

· "Utveckla istället för att utflytta"

Näringslivsstrategin kommer att skickas ut på remiss före semestern

2024.
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Information lämnas om Förstudie Frostviken där Andreas Edholm,

Jämtland/Härjedalens Turism, är projektledare. Han tittar bland annat

på vandringsleder och skoterturism.

Den 24-25 januari 2024 stod Östersund som värd för FIA Winter Eco

Rally i Östersund. Det var andra året som en av deletapperna i

Internationella Bilsportförbundets tävling gick av stapeln i Östersund

som enda nordiska stopp på touren. Bilarna, som är vanliga standard-

elbilar laddas med 100 % förnyelsebar energi av vind- och vattenkraft

och körs på vanliga vägar där idealtid och energiförbrukning är

sammanvägda parametrar för att stå som segrare. Från kommunen

deltog två tävlande från Hammerdal som båda är anställda inom

hemtjänsten.

Den 6-7 april 2024 åker enheten för näringsliv och utveckling till

Houten i Holland för att informera om Strömsunds kommun och de

möjligheter som finns att etablera sig i kommunen.

På kommunens hemsida under rubriken "Heja Strömsund" välkomnas

personer att flytta till Strömsund. Tre filmer finns för den som är

intresserad. De handlar om Henrik som lovade sin mamma att bli en

lärare som barn tycker om och som vände hem till kommunen, om

Malin som bytte Stockholm mot Strömsund med 17 släktingar och om

Jef som lämnade Flandern för nytt språk och ny karriär i Strömsund.

Yrkande

Ordföranden föreslår att pensionärsrådet tar del av informationen.

Kommunala pensionärsrådets beslut
Pensionärsrådet tar del av informationen.
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Diarienummer KPR.2024.91

§ 6 Lokal utvecklingsstrategi, LUS
Processledare Anders Bergman lämnar information om arbetet med lokal

utvecklingsstrategi för Strömsunds kommun.

Den struktur som byggts upp med skolor, äldreboenden och annan

kommunal service behöver anpassas till rådande förhållanden, tillgängliga

resurser och framtida scenarier. En av kommunens största utmaningar är

den framtida kompetensförsörjningen. En annan stor utmaning är våra

långa avstånd och de många små enheterna runtom i kommunen.

Kommunen behöver en strategi för hur vi ska kunna arbeta med

resurseffektiva lösningar och på så vis kunna upprätthålla och utveckla den

kommunala servicen till våra medborgare.

Kommunstyrelsens arbetsutskott är projektgrupp för lokal

utvecklingsstrategi. Fler politiker och tjänstemän kommer att involveras i

arbetet.

Folkmängden i Strömsunds kommun har minskat under 50 år från 20 000

invånare till ca 11 000. Detta förändrar vårt samhälle på många olika sätt.

Åldersfördelningen visar på att vi till största delen har en åldrande

befolkning som ökar. Antalet barn och ungdomar minskar i kommunen. Till

största delen har vi yngre kvinnor som flyttar från kommunen.

Den lokala utvecklingsstrategin ska spegla verkligheten i kommunen och

politikerna har uttryckt en "Vision 2040":

· I Strömsunds kommun har vi det du behöver.

· Vi är en kommun för alla att bo och leva, utvecklas och verka i med goda

förutsättningar för företagsamhet i en fin miljö.

· Vi arbetar för nytänkande och långsiktig hållbarhet.

Utvecklingsstrategin ska vara en kompass och riktlinje för politiker och

verksamheter att kunna styra efter. Den ska skapa en gemensam syn på

kommunens behov och prioriteringar. Politisk enighet behövs.

Hänsyn behöver tas till den demografiska utvecklingen. Man behöver ställa

om den struktur som byggts upp kring skolor, äldreboenden och annan

kommunal service. Kompetensförsörjningen är en mycket stor utmaning.
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Långa avstånd och de många små enheterna runtom i kommunen är

ytterligare en utmaning.

Genomlysning görs av alla verksamheter för att få resurseffektiva lösningar.

Strömsunds kommun är först i landet med att göra ett liknande arbete.

Josefina Syssner som är forskare från Linköpings universitet medverkar i

arbetet. Den lokala utvecklingsstrategin skall vara klar under 2024.

Yrkande

Ordföranden föreslår att pensionärsrådet tar del av informationen.

Kommunala pensionärsrådets beslut
Pensionärsrådet tar del av informationen.
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Diarienummer KPR.2024.92

§ 7 Medborgarlöften 2024-2025
Från och med den 1 juli 2023 ska Sveriges kommuner enligt lag ta

ansvar för det brottsförebyggande arbetet. Mariana Handler vid

Polisen i Strömsund informerar om det arbete som pågår.

Samverkan mellan polisen och kommunen bygger på sex steg:

· Faktainsamling om det brottsliga läget i kommunen och gemensam

lägesbild upprättas.

· Genomförande av orsaksanalyser på utvalda fokusområden.

· Åtgärdsplan och medborgarlöften upprättas.

· Operativt arbete genomförs.

· Resultaten följs upp och utvärdering av brottsförebyggande insatser

sker minst en gång per år.

· Arbetet redovisas till polis- och kommunledning

Kommunstyrelsen beslutade att anta medborgarlöften för 2024 och

2025 den 21 november 2023 § 209 med följande fokusområden:

· En kommun fri från narkotika

· En trygg kommun för alla

· En kommun fri från bedrägerier

· En kommun fri från våld

Yrkande

Ordföranden föreslår att pensionärsrådet tar del av informationen.

Kommunala pensionärsrådets beslut
Pensionärsrådet tar del av informationen.
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Diarienummer KPR.2024.66

§ 8 Dialog om hur får man pensionärsrådets

representanter att bli delaktiga vid rådets

sammanträden
Vid arbetsutskottets sammanträde den 18 januari 2024 tog Berit

Holter, PRO Strömsund, upp önskemål om dialog hur vi kan skapa

bättre förutsättningar för pensionärsrådets representanter att bli mer

delaktiga vid rådets sammanträden, genom att aktivt lämna

synpunkter, reflektioner, förslag och idéer.

Följande förslag lämnas:

Ordföranden föreslår att man går laget runt när ärenden behandlas i

rådet så att alla representanter får lämna synpunkter.

Eira Roos (C) framför att man ofta glömmer personer med psykisk

ohälsa och att de även finns bland våra äldre medborgare. Det är viktigt

att alla grupper finns med i de diskussioner som förs.

Bernth Nygren (PRO Gäddede) föreslår att representanter från

regionens pensionärsråd kan bjudas in som får berätta om sitt arbete.

Han föreslår vidare att pensionärsrådet kan få information om aktuell

situation vid Närvård Frostviken och att vi bjuder in närvårdschef Lars

Kvemo till kommande sammanträde för information.

Berit Holter (PRO Strömsund) önskar information om hur det fungerar

med avslutningssamtal i våra förvaltningar när någon säger upp sin

tjänst för att arbete med annat.

Underlag till beslut

KPRAU § 4/2024

Yrkande

Ordföranden föreslår att pensionärsrådet tar del av informationen.

Kommunala pensionärsrådets beslut
Pensionärsrådet tar del av informationen.
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